
Zomer in Fryslân 
Mijn neefjes Frank en Laurens uit Bloemendaal hebben lang gedacht, dat Fryslân een land is. Los 
van Nederland. Daarvoor hadden zij drie ijzersterke argumenten: het heet Friesland, er wordt een 
voor hen onverstaanbare taal gesproken en Fryslân heeft een eigen sport, het schaatsen. Ik heb de 
jongens maar niet verteld, dat sinds enkele jaren de officiële naam van Friesland Fryslân is. 
 
Op dit moment is een Friese taalwet in de maak, als opvolger van al bestaande regelgeving. Met de 
nieuwe wet zal het de Friestaligen gemakkelijker worden gemaakt om in het contact met de over-
heid het Fries te gebruiken. Maar bij het opstellen van deze wet is niet gedacht aan een landelijke 
ontwikkeling van schaalvergroting. Zo moet een Fries naar Groningen, wanneer hij het Kadaster 
wil bezoeken. Net zoals de huidige regelgeving biedt de nieuwe wet het recht om Fries te gebrui-
ken, slechts wanneer de overheid in Fryslân is gevestigd. De schaalvergroting speelt ook binnen 
de rechterlijke macht. Zo moest ik als advocaat van de stichting afvaloven Nee beroep aantekenen 
bij de Rechtbank Assen, omdat die sinds enige tijd zaken in geheel Noord-Nederland over de 
naleving van bepaalde milieuregels behandelt. De meeste zaken over de afvaloven spelen bij de 
Raad van State in Den Haag. Bij die instantie mag het Fries niet worden gebruikt. Nu konden we 
een keer naar de rechtbank, maar het procederen moest weer in het Nederlands. Het bestuur van 
de in Fryslân gevestigde advocaten heeft minister Donner, nu verantwoordelijk voor de Friese 
taalwet, op deze kwestie gewezen. Dat bestuur is ervan overtuigd, dat een primair Friestalige in 
spannende situaties, zoals het verschijnen op een zitting bij de rechtbank, het best zijn verhaal in 
het Fries kan doen. In het andere geval gaan nuances verloren. 

Frank en Laurens hebben ontdekt, 
dat schaatsen niet een typisch Friese 
sport is. Aan de rand van Bloemen-
daal staat inmiddels een overdekte 
schaatshal, waar zij schaatslessen 
hebben gevolgd. Fryslân kent wel 
typisch Friese zomersporten, zoals 
het door mij geliefde skûtsjesilen. Ik 
hoop mijn neefjes komende zomer 
kennis te kunnen laten maken met 
het skûtsjesilen en ze dat woord te 
leren. Niet voor niets is de wedstrijd 
bij Stavoren dé zeilwedstrijd met het 
meeste publiek ter wereld. Overigens 
schaatsen Frank en Laurens ook 
graag op natuurijs in Fryslân. 
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Meer dan 1000 Friezen zijn actief binnen 
het project Oars Ite. Voor de Friese Milieu 
Federatie (FMF) betekent dit aantal een gewel-
dig succes. De vele organisaties die meedoen 
laten ook zien dat Oars Ite belangrijk wordt 
gevonden. Voor zowel organisaties als inwo-
ners van Friesland is het nog steeds mogelijk 
om mee te doen. De FMF roept inwoners van 
Friesland dan ook op om zich aan te sluiten 
bij Oars Ite.
 
Deelnemers
Naast de provincie Fryslân, gemeente 
Achtkarspelen en bijvoorbeeld IVN regio 
Noord doen sinds april ook de gemeente 
Leeuwarden en het CJIB mee. Samen zijn 
ze goed voor meer dan 700 (!) deelnemers. 
Naast alle organisaties die meedoen blijft het 
aantal particulieren ook gestaag groeien.
 
Wat is Oars Ite?
In januari 2011 is de Friese Milieu Federatie 
(FMF) gestart met de campagne Oars Ite. We 
willen in Fryslân met zoveel mogelijk men-
sen bewust anders gaan eten, op een manier 
die het milieu en de maatschappij minder 
belast. Dit kan bijvoorbeeld door minder 
vlees of vis te eten, te letten op verpakkingen, 
op de fiets boodschappen te doen, minder 
eten weg te gooien, seizoensgroenten te eten 
of producten te kopen van de lokale (biologi-
sche) boer.
 

Wat gaat er verder gebeuren?
Naast de activiteiten die georganiseerd wor-
den door deelnemende organisaties worden 
er in het najaar ook activiteiten georgani-
seerd door de Friese Milieu Federatie. Wat 
voor activiteiten dat precies zijn wordt later 
bekend gemaakt op de website (www.oarsite.
nl). Op de website kan overigens iedereen 
terecht voor tips en ideeën die er toe leiden 
dat het milieu wat minder wordt belast door 
rekening te houden met uw voedselpatroon.
 
 

U weet natuurlijk dat de productie van 
ons voedsel energie kost. Om vlees te 
produceren, worden er koeien gehouden, 
koeien worden weer gevoed en voor 
deze voeding wordt gras of mais geteeld. 
Alhoewel we dit wel weten, staan we er 
niet bij stil dat het produceren van voedsel 
ook ruimte kost.  Ruimte om koeien te 
houden, ruimte om gewassen te telen, 
ruimte om energie te produceren. Het is 
berekend hoeveel ruimte dit kost. Wist u 
dat er voor elke wereldbewoner 1,9 hectare 
aarde beschikbaar is om van te leven? De 
gemiddelde Fries zit op 4,4 ha waarvan 
1,8 ha voor de productie van zijn voeding. 
Om iedereen voldoende ruimte te geven 
en om in balans te kunnen leven met onze 
leefomgeving zouden we terug moeten 
gaan naar 0,9 ha voor alleen de productie 
van voedsel.
Waarschijnlijk was u van al deze getallen 

niet op de hoogte. Ik tot voor kort in ieder 
geval niet. Nu ik met ingang van 1 februari 
directeur van de Friese Milieu Federatie 
ben geworden heb ik me hier in verdiept. 
Ik ben begonnen met het invullen van een 
enquête die op internet staat  
(www.oarsite.nl). Deze enquête is opgezet 
door de Milieufederatie samen met de 
provincie om de bewustwording van ons 
eetgedrag te vergroten. Daar kunt u ook 
aan meedoen. Inmiddels doen zo’n 25 
Friese bedrijven en organisaties mee.
Mijn eigen score kwam in eerste instantie 
uit op 1,4 hectare, dus tot mijn eigen 
verbazing al onder het gemiddelde. Toch 
eet ik niet anders dan een gemiddelde 
Fries. Ik eet niet teveel vlees, af en toe 
biologische  producten en houd rekening 
met het seizoen waarin de producten 
geteeld worden. Dat doe ik vooral omdat 
ik aardbeien in de winter gewoon minder 

lekker vind dan in de zomer. Het blijkt dat 
ik, door meer streekeigen producten te 
kopen mijn score nog verder kan verlagen. 
Dat heb ik afgelopen tijd maar eens 
gedaan. Ik ben nu twee maanden verder en 
heb de enquête weer ingevuld. Resultaat: 
1,2 hectare. Zo makkelijk kan het zijn, 
alhoewel ik vermoed dat de 0,9 voor mij 
niet haalbaar zal zijn. Dan zal ik moeten 
overstappen op een hooikist om energie 
te besparen. Het lijkt me lastig om patat te 
bakken met zo’n ding.
De Friese Milieu Federatie probeert met dit 
soort acties Fryslân mooi en schoon houden. 
We doen echter ook nog heel veel andere 
zaken. Wat is het toch leuk om directeur bij 
deze club te zijn!

Hans van der Werf
Directeur Friese Milieufederatie 
Voor reacties: info@friesemilieufederatie.nl
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PROEF BIJ ONS DE SFEER VAN HET WAD
Familiefeest - Buurtfeest - Personeelsuitje - Barbecue  
Minicamping - Uitkijktoren - Excursies - Sport en spel  
Paarden/pony’s - Terrassen - Abseilen - GPS-tochten
Expositie Geredde Dobbepaarden - Juttersmuseum  
Nu ook wadlopen !

Meer dan 1000 Friezen actief met ‘Oars Ite’

Hoe kun je bewust eten

Natuurlijk 
Fryslân




